
   
    

7 دوشنبه 1 اردیبهشت 1404، 22  شوال 1446 ، 21 آوریل 2025، شماره 4694 ، صفحه

صفری نایب رئیس سابق کمیسیون امور داخلی کشور:

      سرویس سیاسی -   نایب رئیس سابق کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها در مجلس، تاکید کرد: 
امیدوار هستیم که آمریکایی ها طوری روند مذاکرات 
را دنبال کنند که مابتوانیم مراحل بعدی مذاکرات را 
در خود ایران یا آمریکا به شکل رو در رو برگزار کنیم 
به شرطی که آمریکایی ها بتوانند اعتماد ایران را جلب 

کنند.
محمدحسن آصفری با اشاره به چشم انداز مذاکرات 
ایران و آمریکا، بیان کرد: آمریکایی ها به خوبی می دانند 
که ایران چند مرحله با آنان وارد مذاکره شده است. اما 
ایران همواره شاهد دبه کردن طرف مقابل در مذاکرات 
بوده اســت. آمریکایی ها همواره روند مذاکرات را به 
ســمت و ســویی برده اند که ادامه مذاکره موثر نبوده 
است. جمهوری اسلامی مشکلی در خصوص مذاکره 
با آمریکایــی ها ندارد. زمانی که عده ای نزد حضرت 
امام )ره( رفتند و درخواست داشتند که سفارت آمریکا 
را در اختیار یک وزارتخانه بگذارد، ایشان فرمودند که 
قرار نیســت  که تا آخر دنیا با آمریکایی ها قطع رابطه 

داشته باشیم.
جریانی در آمریکا از قطع رابطه با ایران 

سود می برند
وی در ادامه اظهار کرد: ایران تنها رژیم صهیونیســتی 

را یک دولت نامشــروع می داند. جمهوری اسلامی 
ترسی از مذاکره با آمریکایی ها ندارد. ایران علاقه مند 
اســت که با همه دنیا رابطه داشته باشد. در آمریکا نیز 
افراد خوب و بد پیدا می شود. جریانی در داخل آمریکا 
حضور دارند که حامی رژیم صهیونیستی بوده و علاقه 
ندارند که رابطه ایران با آمریکا شکل بگیرد. در داخل 
ایران نیز افرادی هســتند  که مایل به برقراری ارتباط 
بین ایران و آمریکا نیســتند. گروهی منافع شخصی 
دارند و گروهی نیز به خاطر بی اعتمادی به آمریکااین 

نگاه را دارند.
ایران واهمه ای از ارتباط با آمریکایی ها ندارد

نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی، تصریح کرد: 
ایران ترس و واهمه ای از ارتباط با آمریکایی ها ندارد 
و حتی از مذاکرات اســتقبال نیز می کند. به شرطی که 
مذاکره باشــد، نه تهدید. آمریکا به خوبی باید فهمیده 
باشــد که ایران حاضر نیســت از سر تهدید دست از 
خواســته های خود بردارد.  ایران انرژی  هســته ای را 
برای تامین سوخت نیروگاه می خواهد. ایران به دنبال 
استفاده از انرژی هسته ای در حوزه های کشاورزی و 
دارویی است. غیر از این قرار نیست استفاده ای از انرژی 

هسته ای داشته باشیم.
جمهوری اسلامی هیچ گاه به دنبال ساخت سلاح 

هسته ای نمی رود
وی در ادامه تاکید کرد: حتی اگر این مذاکرات به نتیجه 
نیز نرسد، جمهوری اسلامی هیچ گاه به دنبال ساخت 
بمب اتم نخواهد رفت. توانایی نیروهای مسلح ایران به 
قدری بالا است که پاسخگوی هرگونه تهدیدی است. 
امیدوار هستیم که آمریکایی ها طوری روند مذاکرات 
را دنبال کنند که مابتوانیم مراحل بعدی مذاکرات را در 
خود ایران یا آمریکا به شکل رو در رو برگزار کنیم. زمانی 
که آنان اعتماد ما را جلب کنند ما این آمادگی را داریم 
که با آمریکایی ها به شکل رو در رو گفت وگو کنیم. به 

شرطی که این دیوار بی اعتماد شکسته شود.
ایران آماده مذاکره رو در رو در خاک آمریکا است 

به شرطی که...
وی افــزود: علت اینکه مذاکرات با آمریکا به شــکل 

مستقیم شروع نشــد، گلایه و ناراحتی ایران از رفتار 
آمریکایی ها و بدعهدی های آنان بود. اگر آمریکایی ها 
بدعهدی های خود را کنار بگذارند و به تعهدات خود  
عمل کنند، ایران ترسی از مذاکره با آمریکا در خود تهران 
یا آمریکا نیز ندارد. امروز کسانی در آمریکا از قطع رابطه 
ایران با آمریکا سوءاستفاده می کنند همچنین کسانی در 
ایران و کشورهای منطقه از این قطع رابطه ایران با آمریکا 
سو استفاده می کنند. امروز بازار اقتصادی که در ایران 
وجود دارد  بســیار ارزشمند است. به نفع آمریکایی ها 
اســت که این مذاکره و رابطه صورت بگیرد. امیدوار 
هستیم که آمریکایی ها این دور از مذاکرات را به سمت 

انحراف نکشانند.
رسانه ها از سیاه نمایی دوری کنند

آصفری در ادامه خاطر نشان کرد: آمریکایی ها به جای 
دنبال کردن منافع اســرائیلی ها باید منافع خود مردم 
آمریکا را دنبال کنند. رسانه ها نیز به جای  سیاه نمایی 
باید واقعیت ها را بنویسند. اینکه مردم  را امیدوار کرده و 
یک روزنه بسیار منور و روشنی برای مردم ترسیم کنند 
که با مذاکره با آمریکا همه مشکلات حل می شود، اما 
بعد چنین اتفاقــی رخ ندهد، این بی اعتمادی در بین 
مردم ایجاد می کند. رسانه ها باید واقعیت ها را بنویسند. 
آمریکا آخر دنیا نیست که اگر ما با آنها ارتباط پیدا نکردیم 

دلار به 200 هزار تومان برسد. 
وی با بیان اینکه رسانه پل ارتباطی بین مردم و مسئولان 
هستند، تصریح کرد: رسانه ها نباید اجازه دهند که مردم 
به رسانه ها بی اعتماد شوند. به جای مسابقه گذاشتن 
برای انتشار خبر اول، باید واقعیت ها را منتشر کنند. 
رسانه ها باید به پیشرفت روند مذاکرات کمک کنند، 
نه اینکه تحلیل هایی داشــته باشند که به نوعی مانع 
تراشی در روند مذاکرات به شمار می رود. ما از رسانه 
ها خارجی توقع نداریم، اما رســانه های داخلی باید 
طــوری قلم بزنند که منجر به بی اعتمادی در جامعه 
نشود. آمریکا یک کشــور توانمند است. رابطه ما با 
آمریکا می تواند خیلی مسائل را حل کند، اما اینگونه 
نیســت که همه مسائل اقتصادی کشور را به رابطه با 

آمریکا گره بزنیم.

عده ای از قطع رابطه ایران با آمریکا  سود می برند

سرویس سیاســی -  اجماعی در این حد در 
داخل کشور بی سابقه است. البته در داخل هنوز 
هم اقلیتی هستند که مخالف هرگونه مذاکره، 
توافق و تفاهم با امریکا هستند، اما این اقلیت به 
اندازه ای کوچک و محدود هستند که اثرگذار 

نیستند.
در داخل کشــور ، به طور نسبی اجماعی برای 
حل معضلات قدیمی با امریکا به وجود آمده 

است.
محسن میردامادی فعال سیاسی اصلاح طلب 

گفت: این اجماع از این جهت است که اولا ترامپ مکاتبه خود را با شخص رهبری 
انجام داده و جوابی که هم از داخل ایران داده شده، هرچند امضای وزیر خارجه ایران را 
پای خود دارد، اما پاسخی است که نکات مورد نظر رهبری در آن لحاظ شده است. در 

واقع مقدمات مذاکره در بالاترین سطوح دو کشور استارت خورده است. 
- در داخل هم از یک طرف، بخشی از نیروهای سیاسی که از مدت ها قبل این نظر را 
داشتند منافع ایران ایجاب می کند تنش ها با امریکا پشت سر گذاشته شود و تعاملاتی با 
آن کشور پایه ریزی شود و از سوی دیگر حتی مخالفان مذاکره و رابطه با امریکا به دلیل 
تحولات اخیر به این نتیجه رسیده اند که تحقق منابع ملی از طریق گفت وگو و مذاکره 

با امریکا ممکن است.
 اجماعی در این حد در داخل کشور بی سابقه است. البته در داخل هنوز هم اقلیتی هستند 
که مخالف هرگونه مذاکره، توافق و تفاهم با امریکا هستند، اما این اقلیت به اندازه ای 

کوچک و محدود هستند که اثرگذار نیستند.
نظرات رادیکال این اقلیت به اندازه ای خطرناک است که حتی از درگیری های نظامی 
هم ابایی ندارند و معتقدند درگیری نظامی احتمالی با امریکا یا اسراییل و... کوتاه مدت 
خواهد بود! اما خوشبختانه این طیف تندرو، به اندازه ای کوچک و محدود شده اند که 
فاقد اثرگذاری اند. البته سر و صدای بلندی دارند و هیاهو می آفرینند، اما تاثیرگذاری 

خاصی ندارند.

محسن  میردامادی:

اجماع داخل کشور درباره مذاکره 
با آمریکا؛ کم سابقه است

سرویس سیاسی -  کارشناس حوزه سیاست خارجی گفت: الزاماً آنچه در رسانه ها 
بیان می شود، با آنچه در مذاکرات مطرح می شود، منطبق نیست. در مذاکرات ممکن 
اســت نکاتی بیان شود که به هیچ عنوان در رسانه ها مطرح نمی شوند و برعکس، 
مواردی وجود دارد که به دلیل حساسیت های موجود، در مذاکرات ذکر نمی شوند 
و اگر بیان شــوند، ممکن اســت به بن بست منجر شود. بنابراین، لازم است افکار 
عمومی آگاه باشــد که آنچه در رســانه ها بیان می شــود، الزاماً منطبق با آنچه در 

مذاکرات صورت می گیرد، نیست.
حســن بهشتی پور کارشناس ارشــد حوزه سیاست خارجی در رابطه با پیشرفت 
مذاکرات موســوم به روند مســقط و ارزیابی که می شود از اظهارات طرف های 
مذاکره کننده داشــت، تصریح کرد: همین میزان که اعلام شده است که مذاکرات 
ادامه دارد، نشــان دهنده این اســت که حتماً پیشــرفت هایی حاصل شده است، 
وگرنه مذاکرات در همین مرحله متوقف می شــد. بنابراین، به نظر می رســد که 
پیشرفت هایی وجود دارد، اما به منظور جلوگیری از تأثیر رسانه ها بر این موضوعات 
و موضع گیری های له یا علیه نسبت به روند مذاکرات، جزئیات به طور کامل بیان 

نشده است.
روند به سمت جلو پیش می رود، اما جزئیات معمولاً منتشر نمی شود

وی ادامه داد: نکته دوم این اســت که وقتی مذاکرات به ســطح کارشناسی و فنی 
منتقل می شود، نشان دهنده این است که در برخی از محورها، اگر نگوییم تمامی 
محورهــای مذاکراتی، توافقاتی صورت گرفته که نیاز به جمع بندی در خصوص 
جزئیات دارد تا در نشست روز شنبه در مورد آن ها گفت وگو شود. بنابراین، من بر 
این باورم که این روند به سمت جلو پیش می رود، اما جزئیات آن به دلیل استمرار 
مذاکرات، معمولاً منتشر نمی شود تا به نتیجه نهایی برسد. حال باید دید که آیا این 
دستور کار نهایی خواهد شد یا خیر، زیرا اگر نهایی شود، قطعاً منتشر خواهد شد که 
در مورد چه سرفصل هایی مذاکره خواهند کرد. روند مسقط ادامه خواهد یافت و 
در جلسه کارشناسی روز چهارشنبه در خصوص موضوعاتی که باید در مذاکرات 

روی میز باشد، بحث خواهد شد و به جمع بندی خواهند رسید.
ونس و ویتکاف به دنبال دیپلماسی و حل مسائل از طریق گفت وگو

 و دیپلماسی هستند 
این تحلیل گر مســائل بین الملل در خصوص احتمال ادامه حضور جی دی ونس 
در تیم مذاکره کننده آمریکا و نقش آن در گفت وگوهای ایران و آمریکا، اظهار کرد:  
ونس برای دیدار با مکرون به ایتالیا رفته بود ولی اگر واقعا در مذاکرات بوده باشد 
نشــان از اهمیت و جدیتی  اســت که طرف آمریکایی از خود نشان می دهد به این 
جهت که می خواهند این مسئله را به یک سرانجامی برسانند. ونس جزو گروهی 
است که در داخل حاکمیت آمریکا به دنبال دیپلماسی است و برخلاف روبیو که 
وزیر خارجه ای جنگ طلب است و به دنبال درگیری  می گردد، ونس و رئیس دفتر 
ترامپ و آقای ویتکاف که رفیق ۴0 ســاله ترامپ اســت و تا حدودی وزیر دفاع، 
منتســب به تیمی هســتند که به دنبال حل مسائل از طریق گفت وگو و دیپلماسی 
هســتند. زیرا وعده های ترامپ مبنی بر عــدم ورود آمریکا به جنگ جدید بود و 
انتقاداتی هم نسبت به هزینه های هنگفتی که آمریکا در افغانستان و عراق داشت، 
مطرح کرد که گفته می شــد هفت هزار میلیارد دلار هزینه برای آمریکا به همراه 

داشته و نتیجه ای هم نداشته است.
اسرائیل و حامیان آن در کابینه ترامپ به دنبال این هستند که مذاکرات

به نتیجه نرسد 
کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به انتقادات ترامپ در رابطه با جنگ افغانستان 
و عراق، بیان کرد: این موضوع نشان دهنده سیاستی است که به دنبال جلوگیری از 
درگیری و جنگ است.  این در حالی است که اسرائیل و حامیان آن در کابینه ترامپ 
به دنبال این هســتند که مذاکرات به نتیجه نرسد و به سمت راه حل نظامی بروند. 
به نظر می رســد که در حال حاضر، آن ها در موضع برتری قرار ندارند و تیمی که 
به دنبال دیپلماسی است، فعال تر است. آقای ونس هم یکی از این افراد است و این 

نشان دهنده جدیت طرف آمریکایی در زمینه دیپلماسی است.
وی افزود:  ونس و روبیو مذاکراتی با مکرون، رئیس جمهور فرانسه و وزیر خارجه 
فرانسه در خصوص دستور کار اوکراین داشتند که مربوط به مذاکراتی است که میان 
روســیه و آمریکا در جریان داشت. حال در موضوع ایران هم حتماً گفت وگوهایی 
صورت گرفته است، اما ونس از این حضور استفاده کرده که در جریان این مذاکرات 
هم حضور داشته باشد، نه به این معنی که بخواهد مستقیما برای این کار حضور داشته 

باشد، رئیس هیات گفت وگوی آمریکا همچنان آقای ویتکاف است. 

بهشتی پور کارشناس حوزه سیاست خارجی:

انتقال مذاکرات به سطح کارشناسی یعنی 
در برخی محورها توافقاتی صورت گرفته  است

سرویس سیاسی -   وزیر نیرو در رابطه با طرح تشکیل وزارت انرژی گفت: این فعلا 
طرح است و من از زمانی که بچه بودم، یادم می آید که این بحث ها مطرح بوده است. 
این موضوع هم پیچیدگی های بسیار زیادی دارد که باید این پیچیدگی ها با هم دیده شود.

عباس علی آبادی وزیر نیرو در رابطه طرح مجلس شــورای اســلامی مبنی بر ادغام 
وزراتخانه نیرو و نفت و ایجاد وزارتخانه انرژی و همچنین در خصوص انتقاداتی که 
این طرح را صرفا نمایشــی می دانند، تصریح کرد: این موضوع، موضوع فنی و بسیار 
پیچیده ای است که به نظر من بایستی به طور کارشناسی بررسی شود. الان نمی توانم 
دیدگاه کارشناسی در این خصوص ارائه کنم، می توانم در یک گفت وگوی مفصل نظر 

کارشناسی خودم را در این زمینه بدهم.
وی ادامه داد: این فعلا طرح است و من از زمانی که من بچه بودم، یادم می آید که این 
بحث ها مطرح بوده است. پیچیدگی های بسیار زیادی دارد که بایستی این پیچیدگی ها 

باهم دیده شود.

علی آبادی  وزیر نیرو:

این مباحث مدت ها مطرح و بی نتیجه 
بوده است 

سرویس سیاسی -      سخنگوی کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
مضرات حذف ارز ترجیحی در حوزه دارو و ملزومات و تجهیزات پزشکی گفت: در 
صورتی که این اتفاق نامبارک بیفتد و حذف ارز دولتی انجام شود، ما شاهد استیصال و 
درماندگی مردم در حوزه درمان خواهیم بود و از آنجا که هزینه درمان افزایشی بین 20 
تا ۳0 برابری خواهد داشت، مطمئناً مردم برای درمان مراجعه نخواهند کرد و ما شاهد 
وضعیتی مشابه وضعیت کرونا خواهیم بود که منجر به کشته شدن مردم می شود. من 
حتی در یک جا گفتم که دولت باید از کشتن مردم خودداری کند. این را به جد دارم 
می گویم، اگر ارز دولتی از دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی حذف شود، دولت مردم 

خود را به قتل می رساند.
سلمان اسحاقی سخنگوی کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی درباره حذف 
ارز ترجیحی با نرخ ۴200 تومانی در حوزه دارو و ملزومات و تجهیزات پزشکی گفت: 
من بارها این موضوع را هشدار داده ام و باز هم هشدار می دهم و این هشدارها باعث 
شده که فعلاً در خصوص تصمیم گیری، تامل بیشتری صورت گیرد. دولت هیچ برنامه 

و هیچ منابعی برای جبران مابه التفاوت حذف ارز دولتی ندارد.
وی ادامه داد: ما یک تجربه تلخی به نام دارویار داریم، همین امروز در وزارت بهداشت، 
ابر بدهکار حوزه دارو، بیمه ها هستند. در طرح دارویار با توجه به اینکه حذف ارز دارویی 
اتفاق افتاد و بیمه ها باید مابه التفاوت را پرداخت کنند امروز می بینیم که داروخانه ها از 
آوردن داروهایی که تکلیف بیمه است، برای پرداخت مابه التفاوت آن اجتناب می کنند، 
زیرا زمان زیادی می طلبد تا بیمه به تعهداتش عمل کند و چه بسا این زمان بیش از یک 

سال زمان می برد.
سخنگوی کمیسیون بهداشت مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: موضوع دیگر در 
این بحث این است که بیمه ها توانایی این موضوع را ندارند. دولت اشاره می کند که در 
تخصیص ارز دولتی فساد وجود دارد. ما این همه دستگاه های امنیتی و نظارتی داریم 

که با فساد مبارزه کنند. چرا کلیات آن را از بین می برید؟
وی تاکید کرد: من این را می خواهم امروز هشدار بدهم، در صورتی که این اتفاق نامبارک 
بیفتد و حذف ارز دولتی انجام شود، ما شاهد استیصال و درماندگی مردم در حوزه درمان 
خواهیم بود و از آنجا که هزینه درمان افزایشی بین 20 تا ۳0 برابری خواهد داشت، مطمئناً 
مردم برای درمان مراجعه نخواهند کرد و ما شاهد وضعیتی مشابه وضعیت کرونا خواهیم 
بود که منجر به کشته شدن مردم می شود. من حتی در یک جا گفتم که دولت باید از 
کشتن مردم خودداری کند. این را به جد دارم می گویم، اگر ارز دولتی از دارو، تجهیزات 

و ملزومات پزشکی حذف شود، دولت مردم خود را به قتل می رساند.
اسحاقی تصریح کرد: شاید بگویید که دولت اعلام کرده منابع مابه التفاوت را از طریق 
بیمه به مقصد اصلی خواهد رساند. من امروز به عنوان کسی که پنج سال در کمیسیون 
بهداشــت و درمان بوده ام می گویم که جناب آقای دکتر پزشــکیان هم در آن زمان در 
کمیسیون بهداشت و درمان اشاره می کردند که بیمه های ما توانایی پرداخت مابه التفاوت 
را ندارند. به همین دلیل است که امروز ۸0 درصد هزینه درمان از جیب بیمار پرداخت 
می شود و فقط 20 درصد آن را بیمه ها با تاخیر پرداخت می کنند. حالا شما حساب کنید 
اگر هزینه درمان ۳0 برابر شود، یعنی در حوزه دارو و تجهیزات پزشکی، این ۳0 درصد 

به ۸0 درصد افزوده خواهد شد.
وی با اشاره به گرانی دارو و احتمال افزایش مجدد قیمت دارو ادامه داد: ما هشدار دادیم 
و ریاست کمیسیون بهداشت و درمان خطرات و مضرات این موضوع را به سران قوا 
هشدار داده اند و مکتوبی هم خدمت مقام معظم رهبری ارسال کرده اند. حمایت های 
رسانه ای و مطالبه گری روزانه ما باعث شده که فعلاً این تصمیم نادرست اجرایی نشود. 
دولت فکر می کند که فســاد و رانت بزرگی در ارز دولتی وجود دارد و به همین دلیل 
می خواهد ارز دولتی را حذف کند و می گوید بیمه ها موظف هستند مابه التفاوت را به 

ذینفع اصلی، یعنی بیمار، برسانند.
این عضو کمیسیون بهداشت با تاکید بر اینکه بیمه های ما توانایی این کار را ندارند، 
تصریح کرد: آقای پزشکیان به مردم قول داده بود که همه ما در حوزه درمان بر سر یک 
سفره بنشینیم، اما اکنون این تصمیم، تصمیمی است که در حال طبقاتی تر کردن جامعه 
است. یعنی هر کسی که بیمه تکمیلی بیشتری داشته باشد، بهتر می تواند دارو بخرد و 
درمان شود، اما کسی که بیمه تکمیلی ندارد، نه تنها نمی تواند داروی ابتدایی را داشته 
باشــد، بلکه آن داروی ابتدایی را هم از دســت خواهد داد. من هشدار دادم که بیمه ها 
توانایی این کار را ندارند و اگر این تصمیم گرفته شود، دولت مردم خود را خواهد کشت.

وی با اشــاره به ارز دولتی گفت: ببینید، زمانی که مجلس در سال ۱۴0۱ مدیریت ارز 
نیمایی را تصویب کرد، اشاره کردیم که ارز دولتی همان ارز ۴200 تومان است. این که 
آن ها چند تالار اول و دوم درست می کنند و میگویند ارز 2۸ هزار تومانی یا بالاتر باعث 

افزایش ده برابری و بیست برابری می شود.

 سخنگوی کمیسیون بهداشت:

حذف ارز دولتی در حوزه دارو
  و درمان اشتباه است

سیاسی

سرویس سیاســی - نماینده ادوار مجلس شورای 
اسلامی اتحاد ایران و عربستان را موجب صلح، امنیت 
در منطقه خواند و گفت: عربستان به عنوان یکی از 
قویترین اقتصادهای منطقه در موقعیتی ویژه قرار دارد 
و سفر وزیر دفاع این کشور به تهران می تواند گامی 

مهم در جهت بهبود روابط با ریاض باشد.
عزت الله یوســفیان ملا با اشــاره به حضور وزیر دفاع 
عربستان در ایران و دیدارش با رهبر معظم انقلاب گفت: 
در اینجا دو نکته قابل توجه وجود دارد؛ نخست، رابطه 
ویژه ای اســت که هم اکنون میان ایالات متحده آمریکا 
و عربستان سعودی برقرار است. عربستان سعودی از 
نظر مالی در زمره کشــورهای برتر منطقه و جهان قرار 
دارد، چه از نظر ذخایر ارزی و چه ســایر شاخص های 
اقتصــادی. در حال حاضر، دولــت آمریکا نیز روابط 

خاص و نزدیکی با سعودی ها دارد.
وی با بیان اینکه شــاهد تحولات مثبت در رابطه ایران 
و عربستان هستیم، افزود: با توجه به سیاست های کلی 
نظام که بر پایه تعامل با همه کشورهای جهان ـ به جز 
رژیم صهیونیســتی ـ استوار است، می توان زمینه های 
ارتباط و همکاری با این کشور مهم و تاثیرگذار منطقه 

را تقویت کرد.
نماینده چهار دوره مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: 
در حال حاضر، عربســتان سعودی علاوه بر جایگاه 
منطقه ای خود، به دلیل میزبانی قبله مسلمین، مورد توجه 
مســلمانان جهان اعم از شیعه، سنی و سایر فرقه های 
اسلامی است. این کشور از نظر اقتصادی نیز ثروتمند 

بوده و روابط ویژه ای با ایالات متحده آمریکا دارد.
یوســفیان ملا ادامه داد: در موضوع اوکراین نیز شاهد 
بودیم که نشست هایی با هدف حل بحران خاورمیانه در 
عربستان برگزار شد. آقای ویتکاف نماینده ویژه دولت 
ترامپ، در این نشست ها حضور داشت و حتی روس ها 
نیز با ایفای نقش عربستان به عنوان یک میانجی و میزبان 
برای حل مشکلات جنگ اوکراین موافق بودند؛ هرچند 
این تلاش ها تاکنون به نتیجه ای مثبت منجر نشده است.

عربستان تلاش دارد در بهبود روابط تهران- 
واشنگتن نقش آفرین باشد

وی خاطرنشــان کرد: در مرحله بعد، با توجه به اینکه 
جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده است که مذاکرات 
غیرمستقیمی با آمریکایی ها انجام می دهد، یکبار دیگر 
شاهد میانجی گری کشورهای عربی، از جمله عمان، 
هستیم، عربستان نیز با درک این موقعیت، تلاش کرده 
است با ورود به موضوع روابط میان ایران و آمریکا، هم 
در بهبود شرایط موجود نقش آفرین باشد، هم وضعیت 
را به نفع خود تغییر دهد و هم جایگاه منطقه ای اش را 

تقویت کند.
عضو سابق کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
در ارزیابی خود به این نکته اشــاره کرد که عربســتان 
ســعودی به طور فعال در تلاش است تا از جمهوری 
اسلامی بخواهد زمینه ای فراهم سازد که در راستای سفر 
قریب الوقوع دونالد ترامپ به عربستان، بتوانند مقامات 
عالی رتبه تری از سطح وزیر امور خارجه را به این کشور 

دعوت کنند.
این حقوقدان و اســتاد دانشگاه یادآور شد: این سطح 
از گفت وگو ها می تواند روند مذاکرات را به شــکلی 
جدی تــر و مؤثرتر پیش ببــرد و در نهایت به کاهش 
تنش هــا و ایجــاد یک پل ارتباطی جدیــد برای رفع 

اختلافات و حل مشــکلات باشد. این تحلیل نشان 
می دهد که عربســتان به عنوان یک بازیگر کلیدی در 
منطقه، به دنبال ایفای نقش میانجی  اســت که می تواند 
به نفع خود و همچنین به منظور تثبیت ثبات در منطقه 
باشد. یوسفیان ملا گفت: برداشت و تحلیل سیاسی من 
این است که عربستان، به درخواست آمریکایی ها، وارد 
این عرصه شده تا شرایطی را فراهم کند که در صورت 
امکان، روابط میان جمهوری اســلامی ایران و ایالات 
متحده التیام یافته و گسترش یابد. ما در گذشته، به ویژه 
در دوران جنگ ایران و عراق، با عربســتان سعودی و 
اتحادیه عرب مشکلات و تنش هایی داشته ایم. اکنون، 
عربستان تلاش دارد ضمن ورود به موضوع هسته ای، 

نقش میانجی گری میان ایران و آمریکا را ایفا کند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در حال 
حاضر، وزیر دفاع عربستان در ساختار رسمی، پس از 
پادشاه و ولیعهد، نفر ســوم محسوب می شود، اما در 
واقعیت سیاســی و نظامی، او همان محمد بن سلمان، 

ولیعهد و نفر دوم کشور است.
یوسفیان ملا با بیان اینکه وزیر دفاع عربستان سعودی 
شخصیتی بلندپایه است و چنانکه دیده شد، با وجود 
جایگاه وزارت، رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح 
کشورمان از ایشان استقبال کرد، تصریح کرد: در واقع، 
ایشان به عنوان فرمانده اصلی ارتش عربستان شناخته 

می شوند.
سفر وزیر دفاع عربستان به تهران گامی در جهت 

بهبود روابط
وی افزود: این رویداد، گامی مثبت و سازنده در جهت 
بهبود روابط میان جمهوری اسلامی ایران و عربستان 
سعودی به شمار می رود و می تواند مقدمه ای برای حل 

مسائل منطقه ای باشد.
نماینده ادوار مجلس گفت: امید است کشورهای عربی 
به این درک رســیده باشند که جمهوری اسلامی ایران 
می تواند دوست و شــریک خوبی برای آن ها باشد و 
بستر مناســبی برای این دوستی فراهم گردد تا روابط 
میان ایران و کشورهای عربی هر روز بهتر، مستحکم تر 

و گسترده تر شود.
عربستان به لحاظ مالی و ارزی قوی ترین اقتصاد 

منطقه را دارا است
یوســفیان ملا در ارزیابی خود از ماموریت وزیر دفاع 
عربســتان برای گسترش روابط تهران- ریاض عنوان 
کــرد: از نظر قــدرت نظامی و ســایر زمینه ها، ایران 

هم اکنون در منطقه حرف اول را می زند. اگرچه ایران به 
دلیل محدودیت های دسترسی به هواپیما و سیستم های 
هوایی با مشکلاتی روبرو است، اما با توسعه توان پهپادی 
و موشکی خود تا حد زیادی این کاستی را جبران کرده 
و اکنون به عنوان قدرتمندترین کشور منطقه شناخته 

می شود.
وی ادامه داد: در مقابل، عربســتان سعودی با در اختیار 
داشتن قوی ترین اقتصاد منطقه، از لحاظ مالی و ارزی نیز 
در موقعیتی ویژه قرار دارد. کشورهای مدعی ابرقدرتی 
نیز با اتکا به ذخایر مالی و اندوخته های ارزی عربستان، 
قادر به انجام تحــرکات قابل توجهی در عرصه های 

مختلف هستند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه 
زمانی که دو قدرت بزرگ منطقه  مانند ایران و عربستان 
متحد شوند، مسائل جزئی و اختلافات کوچک نظیر 
جزایر سه گانه و موضوعات پیش پاافتاده ای از این دست 
دیگر اهمیتی نخواهند داشت، گفت: اینگونه اختلافات 
نه تنها تاثیر چندانی ندارند، بلکه باعث ایجاد زحمت و 
دشواری برای همه طرف ها می شوند. اتحادیه عرب نیز 
هر از گاهی جلساتی برگزار می کند و بیانیه هایی صادر 
می نماید که در نهایت به موضوعاتی مانند جزایر سه گانه 

اشاره می کنند.
اتحاد دو قدرت ایران و عربستان منجر به صلح و 

امنیت و آرامش در منطقه خواهد شد
یوسفیان ملا خاطرنشــان کرد: بی گمان، زمانی که دو 
کشور بزرگ و تاثیرگذار منطقه با یکدیگر متحد شوند، 
این مسائل کوچک به سرعت حل و فصل خواهند شد. 
این اتحاد می تواند نقش مکمل قوی ایفا کند و منطقه را 
با حضور این دو کشور قدرتمند، به سوی صلح، امنیت 

و آرامش رهنمون سازد.
وی با اشــاره به انتقاد وزیر دفاع عربســتان نسبت به 
جنایات رژیم صهیونیستی در دیدارهای خود در تهران، 
اظهار داشت: ما از کشورهای عربی، به ویژه عربستان 
سعودی، انتظارات بیشتری داشته و همچنان داریم. با این 
حال، این انتقادها و واکنش ها، در برابر جنایات فاجعه بار 
صهیونیست ها در غزه، ناکافی به نظر می رسند. جایی 
که تاکنون نزدیک به ۶0 هزار نفر به شهادت رسیده اند، 
توجیه این حجم از جنایت با ادعای کشــته یا گروگان 
گرفته شــدن چند صد نفر از صهیونیست ها، غیرقابل 
قبول اســت و نمی تواند ابعاد وحشتناک جنایت ها در 

غزه را نادیده بگیرد.

اتحاد تهران- ریاض موجب صلح، امنیت و 
آرامش منطقه است

نماینده ادوار مجلس : 


